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Vycvičených
je už šest psů
Zvířata jsou pomocí čichu
schopna odhalit také
bezpříznakové přenašeče
koronaviru. „Testování je
míň invazivní, zato stejně
úspěšné jako metoda
PCR,“ říká kynolog
Gustav Hotový. STRANA 3

ČESKÝ LEV. NEJVÍCE SOŠEK
PRO KRAJINU VE STÍNU
NEJLEPŠÍM HERCEM JE IVAN TROJAN ZA ROLI ŠARLATÁNA STRANA 11

Svátek slaví: Gabriela

Slunečné počasí o víkendu lákalo k procházkám, třeba po Karlově mostě. Na frekventovaných místech musí lidé povinně nosit respirátory či nanoroušky. ČTK

Do koberce bychom si
vajgla zřejmě netípli
Plechovky v křoví. Venku se odpadky „ztratí“, jsou většinou rozházené na velké ploše. Stádnost. Když to
projde jinému, mně též, vysvětluje psycholožka.Metroúklid. Vysbírali jsme hektar a nestačili se divit STRANA 8

Nemocniční
knihovničky
Projekt spisovatelky
Barbory Topinkové vybírá
knihy od dárců a vytváří
z nich knihovničky na
onkologických stacionářích
nebo gynekologických
odděleních. Díly přispívají
i samotní autoři. STRANA 5

Sputnik V?
A proč ne!
Členské státy Evropské
unie mají právo nezávisle
na Bruselu pořídit si ruské
nebo čínské vakcíny proti
koronaviru. Samy si však
musejí nést zodpovědnost
za případné následky jejich
používání. STRANA 9

„Cena je jako
za apartmán“
Proč je v čase covidu-19
výhodné strávit dovolenou
na jachtě? „Pandemie dala
tomuto způsobu dovolené
punc bezpečí,“ říká pro
deník Metro Pavel Přibiš,
zakladatel webu, na němž
si loď pronajmete. STRANA 14

Staněk hodil
zlatou kouli
Hned v první den halového
evropského šampionátu
se česká výprava radovala
z medaile. Rovnou ze zlaté.
Koulař Tomáš Staněk
v Toruni oslavil evropský
titul. Stříbro přidala štafeta
čtvrtkařů. STRANA 15
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Dnes od 17.45 hodin bude na-
vázán hudební telemost
mezi nádražím Bubny a mi-
nisterstvem zahraničních
věcí. Svíce za zesnulé se ná-
sledně symbolicky rozzáří
před Černínským palácem
i na místě paměti bývalého
vyhlazovacího tábora v Osvě-
timi-Birkenau, odkud byli
vězni takzvaného Terezínské-
ho rodinného tábora (BIIb) vy-
hnáni na smrt. Vývoj epide-
miologických opatření ne-
umožňuje uskutečnit veřej-
nou vzpomínku. Zástupci Pa-
mátníku ticha ale považují za
důležité připomenout i letos
události spojené s největší
jednorázovou masovou vraž-
dou československých obča-
nů za druhé světové války
a vítají aktivní zapojení mi-
nisterstva zahraničních věcí
k letošní vzpomínce.

„Vzpomínku na BIIb měl
Památník ticha k březnové-
mu datu zajištěnou s velkým
hudebnímprogramem již vlo-
ni. Na poslední chvíli byl kon-
cert odvolán a přeložen na
červencové datum, kdy připo-
mínáme definitivní likvidaci
rodinného tábora. Také letos
připravujeme koncert na čer-
venec. Považujeme za pod-
statné připomenout i 8. bře-
zen jako významné datum
naší válečné historie,“ říká Pa-
vel Štingl z Památníku ticha.
Winternitzova vila připra-

vila od 20.00 on-line přenos
divadelního představení Jiní
hrají za nás. To vypráví o rodi-
něWelsových. Část rodiny ze-
mřela v noci z 8. na 9. března
1944 v Osvětimi, kdy nacisté
zavraždili celkem 3792 čes-
kých Židů, včetně Idy, Rudol-
fa a Martina Welsových. PUR

V Praze byly v sobotu naočko-
vány vakcínou proti covidu-19
jednotky dobrovolných hasi-
čů z Lysolají a Suchdola,
i když podle vládní očkovací
strategie zatím nepatří mezi
prioritní skupiny. Informoval
o tom včera server Seznam
Zprávy. Očkování podle serve-
ru hasičům nabídl náměstek
primátora Petr Hlubuček, kte-
rý je také starostou právě Lyso-
lají. ČTK

Slunečné
počasí
Víkendové dny, které pro-
zářilo slunce, využili Praža-
né na výlety do přírody
nebo aspoň do městských
parků. Mohli si to dovolit
i z toho důvodu, že celé
hlavní město je v rámci
aktuálních protiepidemic-
kých opatření bráno jako
jeden okres. Čtenář Martin
Stehlík nám poslal několik
fotografií z Malešického
parku v Praze 10 (snímek
nahoře), kde si hrály při jar-
ních paprscích děti na růz-
ných prolézačkách. Na dol-
ním snímku jsou pak desít-
ky lidí na Zbraslavi a autor
fotografie Roman Kubarič
dostává 300 korun, stejně
jako pan Stehlík. Další zají-
mavé fotky z víkendu nám
přišly například z Vino-
hrad, Letné nebo Libeňské-
ho mostu. Už zítra se dozví-
te, kterých šest snímků
uspělo v soutěži Lockdown
s Metrem v ruce. MET

Číslo dne

186
Tolik tisíc dávek vakcín proti
nemoci covid-19 podali do
soboty v Praze zdravotníci.
Třetinu z nich dostali lidé,
kteří mají trvalé bydliště
v jiném kraji. Na Twitteru to
uvedl primátor Zdeněk Hřib.

Pieta. Divadlo či
rozsvícené svíčky

Hasiči. Neměli
být očkovaní?

O nábytek je zájem
Prostřednictvím Nábytko-
vé banky Praha zatím obdr-
želo přes padesát domác-
ností sociálně slabých lidí
různý nábytek. Zařízení,
které město zřídilo, je
v provozu zhruba dva mě-
síce. Do Nábytkové banky
mohou zájemci dát nepo-
třebné, ale funkční kusy
nábytku a spotřebičů,
kterých se chtějí zbavit.

Miliardy zůstanou
Magistrát nechá městským
částem celkem 2,88 miliar-
dy korun z účelových dota-
cí, které jim přidělil v uply-
nulých dvou letech a ony
je nestihly využít. Většinu
tvoří prostředky z loňska.
Podle magistrátních pravi-
del by měly radnice peníze
využít v roce, na který je
dostanou. Materiál má
dnes schválit rada.

Kyslíková stanice
Nemocnice Milosrdných
sester sv. Karla Boromej-
ského vybrala ve veřejné
sbírce přes tři miliony ko-
run na rozšíření stanice,
která zařízení zásobuje
kyslíkem. Šest set tisíc ko-
run daruje Praha 1 a radní
budou schvalovat dar ve
výši dvou milionů. Odhad
nákladů na modernizaci
stanice jsou čtyři miliony.

Dluží letišti?
Společnost JCDecaux je
v prodlení s částí platby
vůči Letišti Praha za proná-
jem reklamních ploch. Zá-
roveň kvůli pandemii po-
žádala o slevu. Ve Sněmov-
ně to řekla ministryně fi-
nancí Alena Schillerová.
Podle ní se vedení letiště si-
tuací zabývá. Podle JCDe-
caux ale firma letišti za
loňský rok nic nedluží. ČTK

Vlaky se vrátily
Dobrá zpráva přišla pro
cestující, kteří využívají
vlaky mezi Radotínem
a Dobřichovicemi. Nabou-
raný trakční stožár v Čer-
nošicích je vyměněn. Opět
se zde jezdí dvoukolejně
a na linku S7 se vrátil plný
počet vlaků. Ode dneška
do 26. března nebude z dů-
vodu jarní údržby jezdit
lanovka na Petřín. MET

Soud dal za prav-
du magistrátu
ohledně plošného
zákazu segwayů.

Před pěti lety došla vedení
Prahy trpělivost s vozítky
segway, na kterých v centru
hlavně turisté jezdili někdy
i tak, že ohrožovali chodce.
Nejvyšší správní soud (NSS)

v pátek zamítl kasační stíž-
nost Asociace SegwayČR aRe-
ného Buřiče z Prahy. Rozhod-
nutí zpřístupnil na úřední
desce. Správní soudy se kon-
krétně zabývaly opatřením
obecné povahy, které umož-
nilo rozmístit dopravní znač-
ky v území definovaném ji-

ným magistrátním naříze-
ním. Podle NSS je cílem opat-
ření ochránit chodce v histo-
rických čtvrtích Prahy a zvo-
lené řešení bylo přiměřené
i řádně odůvodněné.
Na provoz segwayů si dlou-

hodobě stěžovaly radnice
městských částí, kritizovali
ho i obyvatelé centra. Plošné
vytlačení vozítek z širšího
středu metropole umožnila
novela zákona o silniční do-
pravě, který na segwaye pů-
vodně pohlížel jako na chod-
ce. Město ohledně zákazu ar-
gumentovalo bezpečností
chodců. Naopak provozovate-
lé půjčoven segwayů kritizo-
vali magistrát za „zlovůli“. Je-
jich návrhemna zrušení opat-
ření se dvakrát zabýval Měst-
ský soud v Praze i NSS. ČTK

Pamětní deska pro Hlavsu
Praha 2 připomíná čestného občana Milana Mejlu Hlavsu
pamětní deskou v pasáži domu v Bělehradské ulici. Des-
ku odhalila starostka Jana Černochová (na snímku vpra-
vo) v pátek, v předvečer nedožitých sedmdesátin baskyta-
risty, zpěváka a skladatele, který zde působil. Hlavsa stál
u zrodu skupiny Plastic People of the Universe. PRAHA 2

foto za

300
Kč

foto za

300
Kč

Krátce

Na vozítka
šli správně
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Vycvičená zvířata jsou pomo-
cí čichu schopna odhalit i bez-
příznakové přenašeče. Testo-
vání je méně invazivní, zato
stejně úspěšné jako metoda
PCR. V současné době je vycvi-
čených šest psů, další dva je
budou brzy následovat. Tým
kynologa Gustava Hotového
vyzkoušel testování na Zá-
kladní škole Trojská, účastni-
lo se ho kolem šedesáti dětí.

Kdy jste se začali zabývat
tím, zda je pes schopen
rozpoznat covid-19?
Hned jak se nemoc objevi-

la v České republice, tedy
loni v březnu. Když jsme zjis-
tili, že to možné je, začali
jsme se studií a přípravoume-
todiky, jak psa vycvičit, aby
dokázal detekovat i další viro-
vá onemocnění, která se v bu-
doucnumohou objevit.

V čem se tento způsob liší
od jiných testů?
Jde o testování neinvaziv-

ní, rychlé a pohodlné. U PCR
a antigenních testů odebíráte
vzorek z nosu či úst. U scree-
ningu ze slin zase musíte od-
plivnout, čímž šíříte kapén-
ky, kterémohou být infikova-
né. Další odlišností je také
úspěšnost testů – ta je u na-
šich psů 94 až 96 procent,
tedy na úrovni PCR testů.

Jak probíhá odběr vzorků?
Testovaná osoba obdrží

více kusů bavlněných kom-
presí. Čtyři kusy si přiloží do
oblasti trupu, přes další kus
musí chvíli dýchat, třeba tak,
že si jej vloží do ústenky.
Vzorky poté uloží do skleně-
né nádoby a následně do plas-
tového pytlíku. Psi poté vy-
hodnotí, zda je jedinec pozi-
tivní. Důležité je, aby se vzor-
ků nedotýkala žádná jiná oso-
ba a nedošlo tak ke kontami-
naci vzorku jejím pachem.

Daří se pomocí této
metody podchytit také
bezpříznakové přenašeče?
Ano, výhodou je, že psi

identifikují nemoc stejně
dobře i u nepříznakových je-
dinců.

Testování jste uvedli do
praxe na ZŠ Trojské. Proč?
Chtěli jsme demonstrovat,

jak jednoduchý je odběr vzor-
ků i pro ty nejmenší. V tomto
směru nám vyšla vstříc
ZŠ Trojská, kde jsme mohli
otestovat žáky prvního a dru-
hého ročníku. Celkově se jed-
nalo asi o šedesát dětí.

Funguje podobné testová-
ní také v jiných zemích?
Na využití psů pro detekci

nemoci pracují v mnoha stá-
tech, například v Německu či
ve Francii. V USA, Spojených
arabských emirátech, Bahraj-
nu a Finsku jsou psi k detekci
už běžně používáni.

Jaké instituce či organiza-
ce jsou do výcviku psů
a výzkumu zapojené?
Bohužel se námnepodařilo

zatím získat partnera ve stát-
ní správě. Do studie ve Fran-
cii se například zapojila poli-
cie, hasiči, armáda, dvanáct
nemocnic, univerzita v Paří-
ži, na Korsice a v Libanonu.
Na studii ve Velké Británii se
podařilo získat podporu v pře-
počtu sedmnáct milionů ko-
run před jejím započetím. Je
to úsměvné, nicméně fakt je
ten, že se námani po roce prá-
ce v situaci, jaká je, nepodaři-
lo na výzkum zajistit státní
podporu. Zvládli jsme ale se-
hnat partnera, společnost
Vafo, která nám významně
pomohla, zejména finanční
podporou. Mezi naše další
partnery se řadí Český červe-
ný kříž, Fakultní nemocnice
v Olomouci a Fakultní Tho-

mayerova nemocnice v Praze
a v neposlední řadě praktičtí
lékaři.

Kolik psů již umí onemoc-
nění covid-19 rozpoznat?
Aktuálně máme vycvičeno

šest psů a další dva se k nim
brzy připojí.

Stalo se už někdy, že by
zvíře vyhodnotilo vzorek
špatně?
Úspěšnost testování je prů-

měrně pětadevadesát pro-
cent, to znamená, že jsme ně-
kolik falešně pozitivních vý-
sledků měli. Všechny pozitiv-
ní vzorky ale vždy prověřuje
ještě druhý pes, abychom
měli jistotu.

V čem spočívá největší
úskalí výcviku?
Kdyby byl detekční pes na-

příklad pozdě či chybně od-
měněn a vytvořila by se tak
nevhodná spojitost. Největší
úskalí je ale získávání vzorků
vhodných pro výcvik psů.

Jak dlouho trvá, než se
pes naučí nemoc odhalit?
Záleží na individuální pova-

ze psa. Z našich dosavadních
zkušeností jsou to asi dva až
tři měsíce. BARBORA KUČEROVÁ

Děti v ZŠ Trojská v Praze se učí, jak správně testovat. Gustav Hotový 2x ARCHIV

Testování na ZŠ Trojská

Testování pomocí psů uvedl
Gustav Hotový s týmem
Search and Rescue Czech Re-
public do praxe 24. února na
jedné pražské základní škole.

● Nikdo z testovaných dětí
a pedagogů nebyl pozitivní.
Podle stanoviska ZŠ Trojská
se jedná o snadný a bezbo-
lestný odběr. Do testování
se zapojili primárně žáci
prvních a druhých tříd.

* Nabídka ovoce a zeleniny neplatí pro filiálky:
Ostrov, Praha-Hloubětín, Praha-Palmovka.

ovoce a zeleniny neplatí pro filiálk

-44%

49,90
89,90

SUPER CENA

54,90
pouze

SUPER CENA

29,90
pouze

NABÍDKA PLATÍ
OD 8. 3. DO 9. 3.

2021

*Hrozny
růžové
dovoz Peru
I. jakost
1 kg

CIF
Tablety do myčky
Complete Regular/
Lemon
70 tablet
(=1 kus 3,29)

KINDER
CHOCOLATE
Čokoládové tyčinky
s mléčnou náplní
Max. 10 kusů
na osobu/den
300 g
(=100 g 18,30)

OLMA
Tradiční
pomazánkové XXL
330 g
(=100 g 9,07)

CHLAZENÉ
POTRAVINY

300 g balení

SUPER CENA

229,90
pouze

Testování pomocí
psů zvládne i dítě
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Praha bude prostřednictvím
dopravního podniku (DPP)
spolupracovat se Středočes-
kým krajem a jeho Krajskou
správou a údržbou silnic
(KSÚS) na vybudování trolej-

busových tratí z metropole
do Brandýsa nad Labem a Kos-
telce nad Labem. Spolupráce
se týká vytvoření projektu
a získání potřebných povole-
ní. Náklady jsou odhadovány

na 975,5milionu korun. Stav-
ba by se mohla uskutečnit
v letech 2024 až 2026.
Tratě vytipoval Středočes-

ký kraj, jehož vedení s projek-
tem již souhlasilo. „Slíbili

jsme, že do roku 2024 bude
v Praze o pětinu méně emisí
a do roku 2030 bude třetina
autobusů poháněná elektric-
ky. S DPP a Středočeskýmkra-
jem začneme připravovat

dva další projekty, které nás
zase o něco přiblíží k tomuto
cíli,“ uvedl náměstek primá-
tora Adam Scheinherr.
Využito má být takzvané

dynamické dobíjení, kdy tro-
lej je pouze v některých úse-
cích a zbytek jede vůz na bate-
rii. U první zmíněné trati by
k ní byly vozy připojeny asi
70 procent délky trasy. V pří-
padě trati do Kostelce by pro-
jekt navazoval na zavedení
trolejbusů na pražské lince
140 z Palmovky do Čakovic.
Na její vybudování již DPP

získal stavební povolení. Tro-
lejemi by byla trasa pokryta
minimálně z poloviny. Kro-
mě ekologičtějšího provozu
má přechod na trolejbusy po-
dle dokumentu zajistit vyšší
kapacitu spojů. U trati z Bran-
dýsa by u linky číslo 375 na-
místo nynějších dvoučlánko-
vých autobusů mohly být na-
sazovány tříčlánkové vozy.
Náklady na projekt či výku-

py pozemků jsou u prvé trati
odhadovány na asi 13,97 mi-
lionu. Stavební práce na
565,94 milionu. U druhé je to
10,2 milionu na projekt
a 385,38 milionu na stavbu.
Náklady by byly rozděleny po-
dle délky dráhy v tom kterém
kraji.
V případě Prahy by byly

hrazeny z rozpočtu DPP. Na
stavbu by kraje chtěly získat
peníze z evropských fondů.
Projektová příprava a vyřeše-
nímajetkoprávních záležitos-
tí by se měly uskutečnit v le-
tech 2021 až 2023. Stavba by
pak postupně začala v roce
2024 a trvala by asi dva roky.
Praha spolu s DPP chystá na
svém území elektrifikaci dal-
ších linek MHD. Nyní pracuje
například na nasazení trolej-
busů na linku 119 na letiště
v Ruzyni. Elektřinou poháně-
né vozy plánují například na
lince číslo 134 z Dvorců k Po-
dolské vodárně. Elektrifiková-
ny by měly být rovněž čtyři
autobusové linky na levém
břehu. ČTK

inzerce

Krátce

Boj blešího trhu
Ve Vysočanech včera
otevřel bleší trh, jehož
konání v pátek v noci
a v sobotu dopoledne
zabránili policisté. Jeho
provozovatel Lukáš Svo-
boda je přesvědčený, že
se trh i přes vládní opat-
ření konat může. Policie
to vidí jinak, podle poli-
cejního mluvčího Jana
Rybanského případ
poputuje ke správnímu
orgánu a provozovatele
zřejmě čeká pokuta. ČTK

Trolejbus. Z Prahy do středních Čech
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Projekt pomáhá
i méně známým
autorům.

Spisovatelka Barbora Topin-
ková založila v létě 2020 cha-
ritativní projekt, který vybírá
knihy od dárců a vytváří
z nich knihovničky na onko-
logických stacionářích či gy-
nekologických odděleních.
Když se její tatínek pral s ra-

kovinou, spisovatelka si
sama všimla, jak smutné jsou
některé knihovničky v ne-
mocnicích. Pokud už tam ně-
jaké knihy jsou, je to až na
vzácné výjimky spíš něco, co
byli lidé líní vyhodit. „Jenže
pacienti tráví v čekárnách
nebo třeba při chemotera-
piích v nemocnici dlouhé ho-
diny a spousta lidí si něco, co
je na chvíli odpoutá od bola-
vé reality, zapomene vzít s se-
bou. Tak jsem si řekla, že to
zkusím změnit,“ přibližuje
svůj prvotní nápad. Aby
v tom nebyla sama, oslovila
další autory, zda by do sbírky
také přispěli.

Tak vznikl projekt Nemoc-
niční knihovničky, jehož cí-
lem je doplnit svazky ohmata-
ných rodokapsů o knihy, kte-
ré vykouzlí úsměv na tváři pa-
cientů. Mohou si je číst na
místě nebo si výtisk půjčit
domů. „Poprvé se to povedlo
v onkogynekologickém staci-
onáři U Apolináře v Praze.
Společně s Nadací Hippokra-
tes jsme uspořádali veřejnou
sbírku mezi autory, jako je
Tomáš Šebek, Marek Holeček
nebo Klára Mandausová,“
říká Topinková, jejíž projekt
vyvolal nadšení. To jí dodalo
kuráž rozjet vše ještě víc a do-
mluvila si spolupráci s Národ-
ní knihovnou. Vydala letní
výzvu, aby lidé do podatelny
Klementina poslali knížky,
které by mohly někomu ne-
mocnému zlepšit náladu.
Během posledního roku

mají zaměstnanci nemocnic
jiné starosti, než je knihov-
nická činnost, takže se distri-
buce na podzim dočasně za-
stavila. Topinkové se sešlo ně-
kolik tisíc knih, z nichž asi
čtyři tisíce postupně sama
rozvezla do nemocnic. „Bě-
hem loňského lockdownu

lidé třídili knihovny, takže
jsem v jednu chvíli mezi do-
dávkami měla byt plný knih.
Byly vyskládané v krabicích
po celé ploše bytu a na mě
zbyl jen úzký průchod mezi
kuchyňskou linkou, balko-
nem, postelí a dveřmi vedou-
cími z bytu,“ vzpomíná.
Aby byla zajištěná hygienic-

ká nezávadnost knih, prochá-
zejí dvoutýdenní karanténou
nebo se prosvěcují pomocí
UV lamp. Zakladatelka pro-
jektu se knížkami probírá
a snaží se vytvářet sady na

míru konkrétním nemocni-
cím a oddělením. Pamatuje si
každého, kdo jí knihy osobně
předal, někdy to jsou celé
knihovny z pozůstalosti. „Jed-
nou jsem přebírala knihovnu
po pánovi, který vášnivě četl
celý život. Když mi knížky
předávala jeho paní, obě
jsme to obrečely. Pro mě to
byl další impulz najít knihám
dobrémísto,“ říká Topinková
a dodává: „Dobro by se nemě-
lo dělat pro pocit, který
z toho máte, ale proto, že je
to správný přístup k životu.

Nemůžeme změnit celý svět,
ale ten malý kousek okolo
sebe ano.“
Autorka projektu už díky

své iniciativě zažila nejedno
překvapení. „Před Vánoci
mne oslovilo Policejní ředitel-
ství Plzeňského kraje. Když
se mi ozvali, lekla jsem se, že
to budou pokuty za parková-
ní, protože při přenášení těž-
kých beden občas šetřím kaž-
dýmetr a stojím s autem jako
zločinec. Ale ukázalo se, že
policisté vybrali mezi sebou
tisícovku knih a rozvezli je
do hospiců a nemocnic,“
vzpomíná.
Knihovničky navíc prospí-

vají nejen pacientům a lékař-
skémupersonálu, ale i začína-
jícímneboméně známýmau-
torům, kteří také do sbírky
darují své knihy.
Knihy, které by ještě něko-

mu mohly udělat radost, mů-
žete posílat na podatelnu Ná-
rodní knihovny v Praze. Zásil-
ku opatřete heslem Nemoc-
niční knihovničky. Máte-li
pro změnu zájem o vytvoření
knihovny, pište na adresu
nemocnicniknihovnicky@
gmail.com. MICHAL VEČEŘA

Barbora Topinková (v modrých šatech) ARCHIV

Do nemocnic vozí bedny knih

inzerce
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Kontrola vzorků.
Testování „trpaslí-
ků“. Stínové minis-
terstvo. Ivermek-
tin: ano – ne. Éte-
rem létají silná slo-
va i různé odhady.

Nedávno jmenovaný člen
Rady vlády pro zdravotní rizi-
ka Petr Smejkal, hlavní epide-
miolog IKEM, se domnívá, že
do deseti až čtrnácti dnů by
se mohla projevit současná
opatření proti koronaviru.
V konkrétních číslech to zna-
mená kolem dvou tisíc naka-
žených denně. Podobný ná-
zor sdílí i ministr zdravotnic-
tví Jan Blatný.

Povinné testování by
platilo pro miliony lidí
Novinek kolem epidemie,

která zatím poslala Česko na
nelichotivý vrcholek nejzavi-
rovanějších zemí Evropy
a světa, bylo uplynulý víkend
dost. Především vedle vel-
kých firem a státních zaměst-
nanců v úřadech by mělo
brzo začít také povinné testo-
vání v malých firmách do pa-
desáti zaměstnanců. „Povin-
nost by mohla začít od příští-
ho týdne, klíčové bude fungo-
vání testování v následují-
cích dnech,“ uvedl ministr
průmyslu, obchodu a dopra-
vy Karel Havlíček. Povinné
testy by tak podle něj platily
až pro 4,3 milionu lidí.

Povinné testování se netý-
ká lidí pracujících z domova
a těch, kteří v posledních
třech měsících prodělali ne-
moc covid-19. Nemusejí se
mu podrobit ani lidé, kteří
mají potvrzení o očkování
nebo v posledních pěti dnech
absolvovali PCRnebo antigen-
ní test a mají o tom doklad.

Chtějí výsledky testů
po všech laboratořích
Ministerstvo zdravotnictví

připravuje další kroky. Týkat
se budou laboratoří, a to
všech, nejen těch státních,
jako dosud, ale i soukro-
mých. Podle chystaného naří-
zení by měly laboratoře posí-
lat výsledky testů na korona-
virus do národní referenční
laboratoře. Tato povinnost
pro soukromé subjekty zatím
neplatí. Některé své výsledky
podle Blatného odmítají ode-
sílat s tím, že si za svými vý-
sledky stojí. Ministr uvedl, že
referenční laboratoř nedáv-
no kontaktovala laboratoř bi-
ologa Omara Šerého, která
potvrdila několik případů ji-
hoafrické mutace viru kolem
mateřské školky v Brně. Labo-
ratoř podle Blatného odmítla
vzorky poskytnout. „Nena-
padlo mě, že by si někdo ne-
dovolil tyto vzorky poslat,“
řekl ministr v Otázkách Vác-
lava Moravce.
V debatě také uvedl, že po-

kud by se vědělo již počát-
kem prosince o výskytu brit-
ské mutace v Česku, platila
by v zemi přísnější opatření,
než jaká platila před vánoční-

mi svátky. Podle Blatného se
dokončuje systém, který by
měl dříve odhalit výskyt mu-
tací viru.

Lidé kvůli léku kontaktují
také veterináře
Ministerstvo zdravotnictví

uvolnilo 15milionů korun na
pořízení deseti tisíc balení
ivermektinu, léku, který se
běžně používá ve veterinární
medicíně jako antiparaziti-
kum. Přípravek je nyní z Fa-
kultní nemocnice u svaté

Anny v Brně distribuován do
dalších zařízení. Zvýšený zá-
jem o něj evidují také veteri-
nární lékaři, od kterých se jej
lidé snaží získat
„Bylo vyvoláno očekávání,

kterému rozumím, ale nebu-
de naplněno. Není to primár-
ně lék na koronavirus. Může
mít určité pozitivní výsledky,
ale neměl by být ve velkém
a všemi používán. Chci ex-
trémně varovat před tím, aby
se jej lidé snažili koupit nebo
sehnat pod rukou jeho veteri-
nární variantu,“ apeloval mi-
nistr zdravotnictví Blatný.
On sám by si v případě one-
mocnění lék nevzal.

Vojsko mámít pouze
jednoho vojevůdce
Ministr zdravotnictví Jan

Blatný by rezignoval na svou
funkci ministra zdravotnic-
tví, pokud by se poradní sku-
pina s epidemiologiem Pe-
trem Smejkalemměla stát pa-
ralelnímministerstvem zdra-
votnictví při Úřadu vlády.
„Kdyby někdo chtěl vytvá-

řet paralelní strukturu s mi-
nisterstvem zdravotnictví,
tak to není způsob, který já
bych byl schopný nějakým
způsobem akceptovat,“ při-
znal Blatný. Věří, že se to ne-
stane a že skupina mu bude
spíše poskytovat nezávislá od-
borná stanoviska. V uplynu-
lých týdnech uvedl na adresu
ministra zdravotnictví prezi-
dent Miloš Zeman, že mu šéf
resortu připadá vyhořelý a že
by neodmítl jeho vystřídá-
ní. iDNES.cz a ČTK

Rozkaz zněl
jasně. Nesmí
projet!
Na nedělní demonstraci
proti vládním opatřením
svolané do Prahy se z Kar-
vinska a Ostravska vypravi-
ly desítky lidí. Policie auto-
busy zastavila na hranici
okresů a poslala je zpět.
Autobusy nabraly cestující
v šest hodin ráno. Od začát-
ku je sledovaly desítky poli-
cistů. „Policie nám řekla,
že pozvánky na výběrové
řízení asistenta poslance,
za které se akce maskuje,
neuznává a předpokládá,
že obcházíme vládní naří-
zení zakazující vycestování
z okresu,“ řekl jeden
z odmítačů koronaviro-
vých opatření. MAFA

Nakažených bylo víc

9066
Něco přes devět tisíc nakaže-
ných zaznamenaly laboratoře
a nemocnice v Česku během
uplynulé soboty. Je to o bez-
mála 1300 více než předešlou
sobotu. Od loňského roku
evidují lékaři v České republi-
ce celkově více než 1,3 milio-
nu nakažených. Do soboty
zaznamenaly matriky téměř
7900 zemřelých v souvislosti
s covidem-19.

819
Do Česka bylo dodáno téměř
819 tisíc vakcín. Využito bylo
více než 92 procent z nich na
první dávku, zbytek je připra-
ven na druhé očkování. V so-
botu bylo do Česka dodáno
dalších deset tisíc dávek.

Koně budou smět na přehlíd-
ky, výstavy, závody a podob-
né akce pouze, když budou
očkováni proti herpesviru
EHV-1. Sdělil to mluvčí Státní
veterinární správy Petr Vorlí-
ček. Virus způsobuje choro-
bu rhinopneumonii, ta posti-
huje dýchací systém, ale
může způsobit i nervové one-
mocnění, jež se může proje-
vit obrnou nervů. Zasahuje
také reprodukční orgány
amůže vyvolat předčasné po-
traty. Koně by se proto měli
očkovat jednou za půl roku.
„Kvůli šíření virulentního
kmene viru zrušila Meziná-
rodní jezdecká federace koná-
ní jezdeckých akcí v deseti ev-
ropských zemích,“ uvedl
mluvčí Vorlíček. ČTK

Omezení platí

10
Armáda vyčlenila deset po-
sádkových lékařů na pomoc
přetíženým nemocnicím. Mi-
nulý týden nastoupili do šesti
českých a čtyř moravských ne-
mocnic. Armáda na boj s pan-
demií nasazuje asi 4400 lidí.

100:20
V Česku platí, že na demon-
straci se smí sejít maximálně
sto lidí ve skupinkách po dva-
ceti. Ve skupinkách musejí do-
držovat dvoumetrové roze-
stup. Nově bude vláda vyža-
dovat respirátor, chirurgic-
kou roušku či obdobně účin-
ný certifikovaný prostředek
na ochranu dýchacích cest.

Krátce

Covid nad Brnem
Poslanec Lubomír Volný
na sociálních sítích spe-
kuloval o roznášení
britské mutace viru.
„Letoun společnosti DHL
údajně čtyřikrát elipsovi-
tě obkroužil Brno,“ uve-
dl Volný a ptal se, zda ně-
kdo rozšiřuje tuto biolo-
gickou zbraň úmyslně
po světě. „V Brně je nej-
větší nárůst nakažených
lidí s britskou mutací
a nikdo neví, odkud to
spadlo,“ tvrdil. Poslance
včera na pražské demon-
straci zadržela policie.
Volný si totiž opět odmí-
tl nasadit roušku. iDNES.cz

Upřesnění
o nanorouškách
V článku „Nevypadá to
jako respirátor, do krá-
mu vás takto nepustím“
z pátku 5. března jsme
uvedli nepřesně citaci
výkonné ředitelky firmy
Respilon Jany Zimové.
Uvedená citace podle fir-
my změnila její faktický
smysl. Původní citace
zní: „Přestože R-shield
není zdravotnický pro-
středek ani osobní
ochranný prostředek,
lze jej považovat za ob-
dobný prostředek ve
smyslu znění opatření
ministerstva zdravotnic-
tví, protože nanovláken-
ná membrána, která je
v R-shieldu všitá v oblas-
ti nosu a úst, splňuje po-
vinnost filtrační účinnos-
ti vyšší než 94 procent
a nákrčník brání šíření
kapének.“ MET

Blatný varuje, že tento
týden bude kritický

Koně. Také
mají „svůj“
plicní virus
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Loni v létě se rozjela unikátní
akce. Pavel Friš, který provozu-
je web Vyšehradskej.cz, zve-
řejnil příběh sochy skateboar-
disty z Folimanky. „Skejťáka“
se rozhodl vrátit na své místo
a navíc založil sbírku na jeho
opravu. Tenkrát se o díle Jaro-
slava Hladkého z roku 1982
mluvilo jako o první soše
skateboardisty na světě. De-
ník Metro vypátral „skejťáka“
ještě o rok staršího.

Plastika je dílem valašské-
ho sochaře Pavla Drdy. Ten ji
ve svých třiadvaceti letech vy-
tvořil při studiu na Vysoké
škole uměleckoprůmyslové
v Praze. Návrh na dětské hřiš-
tě dokonce v roce 1981 získal

Cenu VŠUP. Soška z kolorova-
né sádry měří 70 centimetrů
a byla vystavena naposledy
v 80. letech. Sochař ji měl od
té doby na půdě. Denní světlo
spatřil skateboardista zase až
včera. Pan Drda, který žije
v obci Bystřička nedaleko
Vsetína, ho očistil a pro de-
ník Metro vyfotil. MAH

Rtuť teploměru
tento týden zřejmě
nevystoupá výše
než na šest stupňů.

Po zbytek března a na začát-
ku dubna může v Česku ještě
v noci mrznout. V tomto týd-

nu bude nadprůměrný ob-
jem srážek a může i sněžit.
Vyplývá to změsíčního výhle-
du počasí, který včera zveřej-
nil Český hydrometeorologic-
ký ústav (ČHMÚ), a z krátko-
dobé předpovědi ústavu.
Teploty v příštích čtyřech

týdnech se budou podlemete-
orologů držet na úrovni dlou-
hodobých průměrů pro toto

období. „Týdenní průměry
nejvyšších denních teplot
v prvním a druhém týdnu
předpovědi (od 8. do 21. břez-
na) předpokládáme kolem
osmi stupňů Celsia, ve třetím
a čtvrtém týdnu (od 22. břez-
na do 4. dubna) kolem 11
stupňů Celsia. Týdenní prů-
měry nejnižších nočních tep-
lot předpokládáme ve všech

čtyřech týdnech předpovědi
kolem nula stupňů Celsia,“
oznámili pracovníci ČHMÚ.
V tomto týdnu bude zpočát-

ku ještě i přes den chladno,
rtuť zřejmě nevystoupá výše
než na šest stupňů nad nu-
lou. Ve druhé polovině týdne
se už může oteplit až na
13 stupňů. V noci mohou tep-
loty na začátku týdne klesat

až kminus osmi stupňům, za-
tímco koncem týdne budou
asi nejnižší noční teploty jen
kolem nuly.
Z příštích čtyř týdnů přine-

se právě týden od 8. do
14. března pravděpodobně
nejvíce srážek. Ojediněle, pře-
devším ve vyšších polohách,
může v tomto týdnu místy
ještě sněžit. ČTK

Socha. Má světové prvenství

Náročné pro silničáře

Letošní zima byla pro silničá-
ře v Česku náročnější než
před rokem. Kvůli častějšímu
sněžení a střídání teplých
a mrazivých dnů vyjížděli
častěji, spotřebovali více
posypového materiálu
a přibylo děr na cestách,
což se promítlo do nákladů.

● V některých oblastech
sypače stále jezdí. Krajské
správy silničářů většinou
vědí, že zimní údržba byla
letos dražší.

● Práce přibyla proti loňské se-
zoně silničářům nejen v hor-
ských oblastech, ale i ve měs-
tech. Více práce měli hlavně
v lednu a únoru. Například
Liberecký kraj, který je z vel-
ké části horskou a podhor-
skou oblastí a tamní zimní
údržba je obecně náročná,
jen v lednu za úklid silnic
druhých a třetích tříd dal
přes 57 milionů korun. Ná-
klady na zimní údržbu od lis-
topadu překročily sto milio-
nů korun. Minulá zima na-
opak patřila k nejlevnějším
za posledních 15 let, kraj-
skou pokladnu přišla na
86,5 milionu korun.

Otužilci
V sobotu se otužilci
koupelí v řece Otavě pod
historickým Kamenným
mostem v centru Písku
připojili k celorepubliko-
vé akci s názvem Covide,
nezlob mě, kterou pořá-
dá Turistický spolek
Lipenska. ČTK

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Balea
Q10 pleťové kapsle
proti vráskám
7 ks

2990
4,27 Kč za 1 ks

Kč

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Podporuje regeneraci pokožky. Složení kapslí
s výtažkem Q10 a ženšenem vyplňuje vrásky
a podporuje pružnost
pokožky. Pro viditelně
mladší vzhled.

Daňové přiznání.
Delší termíny
Stát o měsíc prodlouží
termín pro podání daňo-
vého přiznání. V papírové
podobě ho tak bude mož-
né podat do 3. května,
v elektronické verzi až
do 1. června. Dnes by
o tom měla jednat
vláda. Ta bude řešit i pro-
dloužení nulové DPH
u respirátorů o dva měsí-
ce až do června. Lhůtu
pro podání přiznání
k dani z příjmu stát pro-
dlužoval kvůli koronavi-
rové krizi už loni.

Schodek vydrží
do půlky roku
Navýšený schodek státní-
ho rozpočtu ve výši 500
miliard korun, který kon-
cem února schválila Sně-
movna, vydrží asi do polo-
viny roku. Ve druhé by se
podle prognóz minister-
stva financí měla ekono-
mika opět rozjet. V pořa-
du televize Prima Partie
Terezie Tománkové to
včera řekla ministryně
financí Alena Schillerová.
Dodala, že zatím nedoká-
že říci, kdy se budou roz-
volňovat opatření. ČTK

inzerce

Sbírka

Na opravu sochy z Folimanky
můžete přispět také vy.

● Číslo transparentního účtu
je 5436165028/5500.

Plastika z roku 1981 P. DRDA

Mrazivé počasí ještě zřejmě
přijde. V týdnu může i sněžit

Krátce
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Plechovka letí
do křoviska, nedo-
palek na zem.
V obýváku bychom
vajgla do koberce
zřejmě netípli.

Odpůrci zálohovaných plasto-
vých lahví a plechovek od ná-
pojů neargumentují jenom
ekonomickými náklady.
„Kdyby to bylo tak zlé, tak je
všechno kolem nás, kam oko
dohlédne, zaplavené vrstvou
odpadů,“ argumentují nejčas-
těji. Jenže odpad je většinou
„rozvrstven“, najdeme ho roz-
házený na velké ploše, kde se
ztratí, případně podél zastá-
vek MHD, v příkopech kolem
silnic. Pokud ho ale vysbíráte
z určité plochy (viz Met-
roúklid) a shromáždíte na
hromadu, nestačíte se divit.

Stádnost funguje. Jedna
ovce následuje tu před ní
Když to dělají jiní, tak já

taky přece můžu. Ono se to
ztratí. To je podle psycholož-
ky Emilie Šípové jedna z po-
hnutek, proč nemálo lidí ko-
lem sebe všechno odhazuje.
„Když vidí, že na místě, kde
stojí, už nějaké odpadky jsou
a nikomu se nic nestalo, udě-
lají to také,“ říká Šípová. Při-
rovnává to ke stádnosti. Uvi-
díte-li posté lidi, jak si zkracu-
jí cestu k zastávce přes tráv-
ník a nejdou po cestě, udělá-
te to také. „Ovce jde tam,
kam jde ta ovce před ní. Čas-
to také panuje takzvaná pře-
nesená zodpovědnost, pokud

jde o odpadky. Tedy něco
jako: on to někdo uklidí,“ vy-
světluje psycholožka.

Magnát, co se mýlil
„Kdysi jsem byl proti systé-

mu zpětného výkupu plasto-
vých lahví nebo plechovek
od nápojů,“ říká Alessandro
Pasquale, generální ředitel
Mattoni 1873, největšího vý-
robce nápojů v Česku. Šéf do-
minantního výrobce i prodej-
ce na našem trhu uznává, že
semýlil. Loni zavedla jeho fir-
ma výkup alespoň části nápo-
jů v plechovkách. „Jsme
schopni dosáhnout stopro-
centní návratnosti nápojo-
vých obalů od spotřebitelů,“
říká sebevědomě, i když ví,
že to bude trvat, než se ales-

poň přiblížíme situaci napří-
klad v sousedním Německu.
Tam zmizí mimo systém obě-
hové ekonomiky jen dvě pro-
centa PET lahví. Zbytek se vrá-
tí výrobcům a obchodníkům
přes výkupní systém.

Vratné byly téměř všechny
Do roku 1989, až na výjim-

ky, neexistovaly nevratné ná-
pojové obaly. Lidé po lesích
pohazovali spíše staré pneu-
matiky než lahve od minerá-
lek a piva. Vláčet se do příro-
dy s těžkým skleněným oba-
lemna pití se nikomu nechtě-
lo. Příchod lehkých PET lahví
a plechovek ale vše výrazně
změnil. Současně s tím se ale
také proměnilo chování lidí
ve vztahu k prostředí.

S policajtem za zády
Na jedné straně státempod-

porovaný sběr plastů – Česko
má nejhustší síť žlutých kon-
tejnerů v Evropě, na druhé
straně menší zodpovědnost
lidí. „U nás chybí větší smysl
pro osobní zodpovědnost,“
míní psycholožka Šípová. Je
to i tím, že už u dětí odmala
funguje spíše systém trestů,
příkazů a sankcí než výchova
k osobní zodpovědnosti. „Pro-
to i dospělý spíš odhodí nedo-
palek tam, kde trest nehrozí.
Kdyby stál vedle něho policis-
ta, neudělá to, protože se řídí
strachem,“ dodává Emilie Ší-
pová. V epidemii může o to
víc fungovat i „separační ten-
dence“: mohu si dělat, co
chci. PAVEL HRABICA

Sešlapat.
A zahodit?!
V noci se v parčíku na
vyvýšenině mezi ulicemi
Nechvílova a Roztylská na
pražském Chodově shluku-
jí divoká prasata, přes den
lidé. Po nich tu na trávní-
cích a v křoví zůstávají oba-
ly od energetických nápo-
jů, piva a limonád. Neschá-
zejí ani skleněné lahve od
vína, sektů a tvrdého alko-
holu. Vysbírali jsme všech-
no, co bylo dostupné. Znač-
nou část plechovek i PET
lahví konzumenti před
odhozením na zem či do
houští pečlivě sešlapali,
aby nezabíraly v přírodě
moc místa. Jediná vratná
lahev byla od piva. METRO

Není mezi těmito plechovkami i některá „vaše“? TRASHHERO

Dobrovolní sběrači

Vy odhazujete, my to po vás
uklízíme. Lidé sdružující se
v organizaci Trash Hero se
čištění přírody od odpadků
věnovali i v epidemii.

● Během loňských akcí tvořily
vratné zálohované obaly
od nápojů pouze jedno
procento vysbíraných
nápojových odpadů.

● V roce 2020 kolem 1500
dobrovolníků Trash Hero
uklidilo mimo jiné asi
9400 pivních plechovek
a 7200 PET lahví. Celkem
vyrazili do terénu 65x.

Plastové oceány

6000
Přibližně v hloubce šesti tisíc
metrů pod mořem byl v roce
2019 v Mariánském příkopu
objeven korýš, který měl
v těle malé částice PET, mate-
riálu, ze kterého se vyrábějí
plastové lahve. Asi pěticenti-
metrový korýš se zbytky plas-
tů v těle byl pojmenován Eu-
rythenes plasticus.

8
Zhruba tolik milionů tun plas-
tů se ročně ocitne ve světo-
vých oceánech a mořích. Jed-
ná se o dolní hranici, plastů
může být až 14 milionů tun.

Doma míváme načančáno,
ale venku jsme jako čuňátka

Metroúklid v číslech

10 000
Vysbírali jsme plochu
přibližně 100 x 100 metrů.

50
Tolik bylo plechovek.

30
PET lahví byly tři desítky.

8
Počet placatic od tvrdého.
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Zodpovědnost za
případné následky
padne na toho, kdo
si vakcínu pořídí.

Členské státy Evropské unie
mají právo si nezávisle na
Bruselu pořizovat ruské nebo
čínské vakcíny proti korona-
viru, potvrdil mluvčí Evrop-
ské komise Éric Mamer.
„Samy si ale musejí nést zod-
povědnost za případné ná-
sledky jejich používání,“ upo-
zornil a dodal, že samostatný
postup není možný u vakcín,

na jejichž kolektivních do-
dávkách pro Unii jako celek
se domluvila s výrobci a je-
jich dodavateli Komise. Týká
se to předobjednávky 2,6 mi-
liardy dávek vakcín vybrané
skupiny výrobců. Evropská lé-
ková agentura zatím schváli-
la použití produktů firem Pfi-
zer, Moderna a AstraZeneca,
brzy bude následovat John-
son & Johnson.
„Stanovili jsme portfolio

společných nákupů vakcíny.
To ukládá členským státům,
které se na něm podílejí, aby
neměly paralelní dohody se
společnostmi v rámci tohoto
portfolia,“ řekl Mamer.

Dodávky váznou a země
hledají cesty, jak se zásobit na
vlastní pěst. Jednotlivé člen-
ské státymohou využít nouzo-
vého postupu, který jim

umožňuje nakupovat vakcíny
od jiných dodavatelů, pokud
se s nimi nedomluvil Brusel.
To se týká ruských i čínských
očkovacích látek. iDNES.cz

Ne všude má epidemie koro-
naviru negativní ekonomic-
ký dopad. Jsou podniky, kte-
rým se daří a nestačí vyrábět.
Jedním z nich je i francouz-
ský závod na pingpongové
stoly, který musel za posled-
ní rok navýšit výrobu o víc
než dvacet procent. Zájem
o stoly a celkově o tento sport
v období karantény výrazně
vzrostl. Pandemie koronavi-
ru firmě Cornilleau nabídla
nové možnosti. Každé další
opatření, které omezovalo po-
hyb, znamená pro společnost
další zakázky. „Karanténa
hrála určitě klíčovou roli v zá-
jmu o naše stoly. A to nejen
ve Francii, ale i po celém svě-
tě,“ líčí mluvčí firmy Basil Bri-
ére. Kvůli pandemii musela
firma vytvořit podmínky od-
povídající přísným hygienic-
kým opatřením. V loňském
roce firma vyrobila a prodala
sto tisíc stolů na ping-pong,
letos má být výroba ještě vyš-
ší. Poptávka po stolech je
enormní a vyvážejí se do pěta-
osmdesáti zemí celého světa,
včetně České republiky. ČT24

Je v Iráku
Papež František jako vůbec
první hlava katolické círk-
ve zavítal do Iráku. Cílem
jeho čtyřdenní návštěvy je
přimět místní křesťany,
kterých v zemi ubývá, aby
vlast neopouštěli a podíle-
li se na obnově státu po
mnohaletých bojích a dis-
kriminaci. Včera ráno se
pomodlil za oběti války
v Mosulu. Návštěvu ukon-
čil veřejnou mší na hlav-
ním stadionu v Irbílu, kam
i v době pandemie bylo
vpuštěno asi 10 tisíc lidí.
Z Iráku papež odcestuje
dnes ráno. AP

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Balea MEN
Energy
mycí gel
150 ml

6990
4,66 Kč za 100 ml

Kč

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Mycí gel s kofeinem
a vitamínovým komplexem
odstraňuje přebytečný
maz a nečistoty. Vyživuje
a jemně čistí póry. Dodá
pleti pocit svěžesti
a čistoty.

Balea MEN
Energy 
mycí gel 
150 ml

69
4,66 Kč za 100 ml

Ruská vakcína, která vzbuzuje emoce. To je Sputnik V. AP

Místo vlka byl
v jeho kleci pes
Čínská zoo ve městě
Sien-ning se snažila psa
vydávat za vlka. Vypadal
jako rotvajler a v jeho
ohrádce v zoo v provincii
Chu-pej ho nafilmoval je-
den z návštěvníků. Video
umístil na internet. Za-
městnanci zahrady mu
vzkázali, že pes je ve vlko-
vě kleci, protože původní
obyvatel zemřel stářím.
Nepravdivý nápis na kleci
musela zoo odstranit.

Očkují také
mladší ročníky
Anglie začala zvát na
očkování proti covidu-19
lidi ve věku 56 až 59 let.
Tamní Národní zdravotní
systém rozeslal v sobotu
850 tisíc pozvánek a stej-
né množství pošle dnes.
V novozélandském
Aucklandu zase skončila
přísná týdenní karanténa.
Během neděle bylo vidět
řady lidí v kavárnách,
mnozí z nich přitom popi-
sovali, že cítí úlevu. ČTK

„Pinčes“ jede.
Firma nestíhá
vyrábět stoly

Evropa má právo také na Sputnik V

Čísla dne

6,5
Robotický průzkumník Perse-
verance se dal poprvé od
svého únorového přistání na
Marsu do pohybu, oznámil
v pátek americký Národní
úřad pro letectví a vesmír
NASA. Jeho první testovací
cesta ale nebyla nijak dlouhá
– dohromady urazil asi 6,5
metru. Vozítko vybavené šes-
ti kolečky se posunulo o čtyři
metry, poté se otočilo o 150
stupňů a urazilo dalších 2,5
metru opačným směrem. Při
pohybu zpět Perseverance vy-
fotografoval koleje, které vy-
jel na povrchu Marsu. Jeho
manévry trvaly 33 minut.

10
Letadlo francouzských aeroli-
nek Air France na trase z Paří-
že do Nového Dillí muselo
nouzově přistát na letišti
v bulharské Sofii. Příčinou
byl agresivní cestující, který
napadl letušku a dobýval se
do kokpitu. Bude-li usvědčen,
hrozí mu až 10 let vězení.

EMA už hodnotí

Evropská léková agentura
(EMA) začala s průběžným
hodnocením ruské vakcíny
Sputnik V, které urychluje
proces nutný ke schválení.
Poté by se vakcína mohla
používat v zemích EU.

● Na schválení trvá i ministr
zdravotnictví Jan Blatný.

● Výjimku pro používání už
vydalo Slovensko, v pondělí
dorazila první zásilka z dvou
milionů objednaných dávek.

inzerce

Krátce



Práce - nabídka
• BS přijme strážné pro objek-
ty v Praze. Osvědčení podmín-
kou. Základní znalost práce na
PC. Tel.: 728360589.232084

• ZŠ Dobřichovice přijme od
1.9.2021 kvalifikovaného uči-
tele/ kvalifikovanou učitelku
2. stupně, nejlépeM/ F/ Z/ Př./
Prac.vyuč./ TV. Nabízíme pří-
jemný kolektiv a výborné pra-
covní podmínky v atraktivní lo-
kalitě s dobrým dojezdem do
Prahy, dále náborový příspě-
vek. Životopis, prosím, zašlete
na:
kancelar@zsdobrichovice.cz.232104

• Atelier Natali Ruden přijme
krejčové a střihačky dámských
oděvů. Vyžadujeme zkušenos-
ti v oboru. V případě zájmu
nás kontaktujte. Tel.:
775571127.232199

• Úklidová firma přijme inva-
lidní důchodce na 1/2 úvazek
na úklid kanceláří. Mzda 9000
Kč + bonusy. TEL.: 774510686 232226

Nemovitosti - nabídka

Nemovitosti - poptávka

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 229596

• Vykoupíme Váš byt, dům,
chatu nebo pozemek za dob-
rou cenu. Uhradím exekuci,
dluhy na nájmu, privatizaci
nebo jiné pohledávky. Zajis-
tím prodej nebo výměnu bytu
a RD. Volejte 776363636. Rád
poradím.231030

• IHNED VYKOUPÍME Váš byt,
rodinný dům, činž. dům, poze-
mek. Hotovost do 3 dnů. Vyře-
šíme cokoli – privatizaci, práv-
ní vadu, dluhy, exekuce.
800662222.231592

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar. Tel.
739641969231791

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 229658

• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
13 tis, větší do 18 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 minut, čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088232066

Byty - poptávka

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 229627

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar. Tel.
739641969231769

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665231967

Starožitnosti

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu. T:
603478873231158

Knihy a časopisy

Do našeho týmu
přijmeme

Přidejte se k nám!

Nástupní bonus
pro OZP
15 000 Kč

Nadstandardní
hodinová mzda

Dlouhodobá
spolupráce

Týdenní výplata
záloh

Bezplatná linka
800 100 187
www.ssi.cz

TOMEGAS s.r.o.
přijme na HPPmuže nebo ženu na pozici

VEDOUCÍHO CHRÁNĚNÉ
DÍLNYV PRAZE

Nástupní plat 28 000 Kč
Nabízíme:

telefon + služební auto a další benefity
Požadavky:

praxe s vedením týmumin. 10 lidí

Uchazeč je osoba OZP nebo osoba
s invalidním důchodem

Životopisy posílejte na e-mail:
tomis13@seznam.cz

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu /chalupu/

stavební pozemek na horách
či blízko hor - Krkonoše,

Orlické, Jizerky nebo Šumava.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel: 773 117 381

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

www.prodejtojinak.cz

605 300 003

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Práce v ostraze
po celé Praze

Volejte zdarma: 800 111 112

Náborový příspěvek
pro ID nebo OZZ
až 15.000 Kč Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Věrnostníkarty
akupónyvmobilu

MOJE RANNÍ
DÁVKA

INFORMACÍ

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Do Rudolfina se
sjeli filmaři. Ceny
dostali za zvlášt-
ních podmínek.

Ne v hlavním sále, ale v mís-
tě, kde se předchozí léta ko-
nala až afterparty, ne na čer-

veném koberci obsypaném
fanoušky a fotografy, ale
v mnohem skromnějších
podmínkách. Tak probíhalo
sobotní udělování ocenění
pro nejlepší filmové tvůrce
roku 2020. Česká filmová
a televizní akademie rozda-
la vítězným tvůrcům a pro-
jektům ocenění Český lev za
rok, který byl kvůli korona-

viru pro filmaře velmi speci-
fický. Velmi netradiční cere-
moniál jej jenom završil.
Průvodcem večera byl už

potřetí herec a moderátor
Václav Kopta, který v jednot-
livých kategoriích uděloval
skleněné sošky společně
s herci, kteří si během karié-
ry zahráli lékaře nebo sest-
ry, či naopak s lékaři, kteří

se mihli ve filmu. Byl to způ-
sob, jakým tvůrci chtěli dát
najevo vděk zdravotníkům.
V kuželech světla pak v roze-
stupech čekali daní nomino-
vaní, někdy zastoupení ně-
kým jiným.
Největší ambice na

úspěchměly podle počtu no-
minací snímkyKrajina ve stí-
nu režiséra Bohdana Slámy,

který měl 15 nominací,
a Šarlatán Agnieszky Hollan-
dové, který jich měl 14.
Úspěšnějším co do počtu se
stal prvně jmenovaný. Tvůr-
ci poválečného dramatu si
odnesli šest cen včetně té za
scénář (Ivan Arsenjev) a nej-
lepší ženský herecký výkon
(Magdaléna Borová). Sní-
mek o lidovém léčiteli Janu
Mikoláškovi získal Lvů pět,
ale mezi nimi i ten pro nej-
lepší film či režii, oceněn
byl za hlavní mužskou roli
také Ivan Trojan, doma tak
už má sedmé lví ocenění.
Poprvé byla v rámci veče-

ra udělena cena i pro nejlep-
ší animovaný film, tím se
stal loutkový snímek Barev-
ný sen od režiséra, výtvarní-
ka a producenta Jana Baleje.
Sošky Českého lva se udě-

lovaly i v kategoriimimořád-
né audiovizuální počiny.
Zde se akademici, také poně-
kud netradičně, rozhodli
ocenit všechny tři nomino-
vané projekty. Cenu si od-
nesli tvůrci internetového
seriálu #martyisdead, který
loni získal jako první český
seriál mezinárodní cenu
Emmy. Filmová akademie
ocenila také projekty Film
Naživo a Televize Naživo,
které přinášejí kulturu
v době uzavření kin a diva-
del kvůli pandemii, a filmo-
vé muzeum NaFilm.
Cenou pro lepší dokumen-

tární film byl oceněn počin
V síti režisérů Barbory Cha-
lupové a Víta Klusáka, který
odhaloval téma zneužívání
dětí na internetu.
Ocenění za mimořádný

přínos české kinematografii
dostal režisér a scenárista
Hynek Bočan. IVETA BENÁKOVÁ

Jak to vidím já

Ach jo...
Tohle citoslovce bylo prv-
ní, které mě při zapnutí
televize v sobotu večer
napadlo. Nejen pro fil-
mové tvůrce bylo každo-
ročně udělování Čes-
kých lvů důvodem se
pořádně vyfiknout. I pro
nás novináře to byla
netradiční příležitost si
pořídit či vypůjčit něco
vhodného na dress code
„black tie“. Loni jsem
České lvy ještě stihla pří-
mo na místě, kdybych
jen věděla, co mě o pár
dní později čeká... V těch
teplácích mezi televiz-
ním přenosem a note-
bookem, kde běžela pro
novináře tisková konfe-
rence s vítězi, mi bylo
teskno: „Už je to rok.“
Oceněným gratuluji,

a doufám, že příš-
tí rok budu mít
opět tu příleži-
tost jim to říct
osobně.

Průvodcem udílení byl již potřetí Václav Kopta. PETRA HAJSKÁ

IVETA
BENÁKOVÁ
redaktorka
deníku Metro

Lví sošky si odnesli tito tvůrci
a herci.

● Nejlepší celovečerní film:
Šarlatán
Nejlepší dokumentární film:
V síti
Nejlepší režie: Agnieszka
Hollandová (Šarlatán)
Nejlepší herečka v hlavní roli:
Magdaléna Borová
(Krajina ve stínu)
Nejlepší herec v hlavní roli:
Ivan Trojan (Šarlatán)
Nejlepší herečka ve vedlejší
roli: Petra Špalková
(Krajina ve stínu)
Nejlepší herec ve vedlejší
roli: Jiří Mádl (Modelář)
Nejlepší scénář: Ivan Arsenjev
(Krajina ve stínu)

Nejlepší kamera:Martin Štrba
(Šarlatán)
Nejlepší střih: Jan Daňhel
(Krajina ve stínu)
Nejlepší zvuk: Radim Hladík jr.
(Šarlatán)
Nejlepší hudba: Jakub Kudláč
(Krajina ve stínu)
Nejlepší scénografie:
Martin Kurel (Marie Terezie II)
Nejlepší kostýmy:
Zuzana Bambušek Krejzková
(Krajina ve stínu)
Nejlepší masky:
Adriana Bartošová,
René Stejskal (Havel)
Nejlepší televizní film nebo
minisérie: Herec
Nejlepší televizní seriál: Zrádci
Nejlepší animovaný film:
Barevný sen

Nejlepší krátký film:
Anatomie českého odpoledne
Cena za mimořádný
audiovizuální počin:
- internetový seriál
#martyisdead
- projekt Film Naživo
a Televize Naživo
- filmové muzeum NaFilm
Cena za mimořádný přínos
české kinematografii:
Hynek Bočan

● Kompletní přehled je na webu
ceskylev.cz. Do 14. března
tam najdete také snímky
k legálnímu stažení nebo
přehrání on-line. Cena za
zhlédnutí filmu je od 59 korun,
vybrané filmy jsou uváděné
zdarma po registraci.

Nejvíc lvů má Krajina ve stínu,
nejlepším snímkem je Šarlatán

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Denkmit
přípravek
na mytí nádobí
citronová svěžest
1 l

2790
2,79 Kč za 100 ml

Kč
DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Snadno a rychle odstraní
nečistoty a dodá vašemu
nádobí zářivý lesk.
Láhev (vyjma uzávěru)
je vyrobena ze 100 %
recyklovaného materiálu

Přehled vítězů 28. ročníku filmových cen Český lev

inzerce
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INZERCE

Doplňte do obrazce všechna slova.
3 – BUŠ, ČICH, DŮL, RÉA, TOČ, VŮZ
4 – AŽUR, ČELO, ELÁN, HNĚV, RÁČE, RÝŽE, VLČE
5 – AUTOR, AZOVO, ČVACHT, LVÍČE, OVACE, ŠELMA, TEČKA

DNES

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 To je vražda, napsala XI
16.40 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Rapl (1/13)
21.20 Reportéři ČT
22.00 Sametoví vrazi
00.10 Pánský večírek
00.50 AZ-kvíz
01.25 Z metropole, Týden v re-

gionech
01.50 Kalendárium
02.05 Sváteční slovo husitského

farářeMartina Chadimy
02.15 Dobré ráno

16.00 Film o filmu: V síti
16.20 Letecké katastrofy
17.05 Magda Goebbelsová,

první dáma třetí říše
18.00 Velké stroje zblízka III
18.45 Večerníček
18.55 Design (1/17)
19.20 Příběhy domů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Divy starověku (9/10)
20.50 Velké stroje zblízka III
21.35 Veronica Guerin
23.10 Takoví jsme byli
01.05 100 dnů do vítězství (2/2)
02.05 Život z druhé ruky
02.35 Stopy, fakta, tajemství
03.00 V zajetí železné opony

15.55 Dr. House (17)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (4006)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Specialisté (120)
21.15 Specialisté (24)
22.20 Smrtonosná zbraň III (5)
23.15 Dr. House (16)
00.05 Dr. House (17)
00.55 Castle na zabití VI (16)
01.35 Smrtonosná zbraň III (5)
02.35 Střepiny
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (899)
04.45 Novashopping

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Sestřičky (48)

Výtah, ledovec a klíčenka.
Seriál (ČR, 2020)

21.35 Postav si sen!
22.40 Expert na zločin (3)

Temná stránka. Krimiseriál
(Rak., 2018)

23.50 Policie v akci
00.50 Námořní vyšetřovací

služba XI (21)
01.45 Policie Hamburk X (15)
02.45 Policie Hamburk X (16)
03.40 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Tattoo Fixers
11.30 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
14.30 Top 3 YouTube Chart
14.50 Óčko trendy
15.00 #VIDIMSE VMIXXXERU
17.00 Óčko hity

Klipy nonstop
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
20.30 Over Drive
20.35 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Drive
23.00 Óčko flirt

ROZCHOD
ANOčiNE?ANOčiNE?Požádejte o pomoc svéhoAnděla!

PišteSMS ve tvaru77DBJ a vaše
datumnarození na číslo9043046

Pošlete mi SMS ve tvaru 12DHJ a svůj text
na 904 30 55 nebo volejte na 906 70 30 35 paní Dalila

STRÁŽNÝ!STRÁŽ
Andelel^

Pošlete mi SMS ve tvaru 12DHJ a svůj t

STRÁŽNÝ!ST
Máte přání? Vyšlete jej a propojím vás!

BERAN 21. 3. – 20. 4.
Novoluní s sebou vždy přináší nové začátky.
Pokud si nějaká životní oblast žádá důkladný
restart, teď je velice příznivý čas.

VÁHY 23. 9. – 23. 10.
I když nejste ve své kůži, nehodláte se niko-
mu se svými starostmi svěřovat. Máte za to,
že každý má svých problémů dost.

BÝK 21. 4. – 21. 5.
Mars nyní není v příliš dobré opozici s vaším
znamením, a tak nemáte ve svém okolí dosta-
tečnou podporu a náladu máte pod psa.

ŠTÍR 24. 10. – 22. 11.
Od základů jste přehodnotili život! Cítíte se
sice skvěle a věříte, že pokud budete hledat
jen samé dobré věci, vyplatí se vám to.

BLÍŽENCI 22. 5. – 21. 6.
V práci se to na vás pořád víc nabaluje. Navíc
vám přijde, že se po váš šéf vozí, a začínáte
přemýšlet nad úplnou změnou zaměstnání.

STŘELEC 23. 11. – 21. 12.
Novoluní v Rybách nabádá, že není dobré
věci odkládat, obzvlášť jedná-li se o důležité
záležitosti. Raději řešte vše hned!

RAK 22. 6. – 22. 7.
Novoluní v Rybách je u celého zvěrokruhu
spojeno s osobními vztahy a emocemi. Tento
týden budete řešit zejména milostný život.

KOZOROH 22. 12. – 20. 1.
Prožíváte celkem náročné období v osobních
vztazích. Jste tak trochu napjatí, a to se odráží
ve všech sférách vašeho života.

LEV 23. 7. – 22. 8. VODNÁŘ 21. 1. – 20. 2.
Fyzicky se tento týden nepřetěžujte! Pokud
jste například začali s nějakým sportem, dejte
si pozor na nohy a úrazy na nich.

PANNA 23. 8. – 22. 9.
Čekají vás konflikty s kolegy, které je potřeba
vyřešit. Nečekali jste, že tak drobná záležitost
může vyrůst do tak velkých rozměrů.

RYBY 21. 2. – 20. 3.
Měsíc v novu vchází do vašeho znamení, milé
Rybky. Může mít na svědomí vaše zvýšené
emocionální výkyvy nálad. Máte na sebe vztek!

Týdenníhoroskop 8. 3. – 14. 3. 2021

I když dobře víte, že poslední dobou trochu
bojujete s prázdnou peněženkou, nyní to
v jisté záležitosti pocítíte hmatatelněji.

Tuto službu poskytuje: E.M.A. Europe s.r.o., P.O. Box 14, Praha 5, 110 05, technicky zajišťuje Materna,
1 sms/55 Kč vč. DPH, 1min/70 Kč vč. DPH,max. délka hovoru 17minut, www.ema.bz, www.platmobilem.cz

Luštěnka

Počasí

Sudoku

TV tipy
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Vladimír Novotný
Mám, v garáži,
nechám je tam
do Velikonoc.

Anketa

Užmáte letní pneumatiky?

Jaroslava Pitařová
Jak letní, tak zimní,
pořád stejnou.

Na břiše.

Vladimír Cekota
Nemám auto,
tak přezouvám
pouze boty.

„Vážená redakce deníku Metro, zasílám vám svou čáranici
#metrotag. Za inspiraci vděčím spoustě lidem, hlavně těm
v městské hromadné dopravě. Krásný den a hlavně respoš na
nose,“ napsala nám Nikola Králová a namms@metro.cz poslala
parádní kresbu. Klobouček!

@mojemetro

PRODAVAČ
Vzdělání, především to, které připravuje k výkonu povolání,
směřuje k univerzálnosti. Dřív bylo možné vyučit se opravá-
řem ledniček, dnes je možné vyučit se opravářem. Ono se pak
uvidí.
Podobné je to s prodavači. Za mého mládí se učili pro konkrét-
ní podnik, kam poté také nastoupili. Ti, které vzaly pod svá
křídla řekněme Potraviny Praha 3, věděli všechno o rohlících
a másle, ale skoro nic o holínkách z gumopryže. Tím bylo
limitováno jejich uplatnění na trhu práce. Mohli prodávat
v sámošce na Žižkově nebo zpívat country.
Dnes je situace daleko svobodnější, jak jsme se tuhle přesvěd-
čili s Hankou při nákupu jablek v supermarketu. Bedny s růz-
nými odrůdami tu ležely vyrovnány na stojanech, opatřených

identifikačními popisky.
Pod tím s nápisem „Gala“
ovšem ležela jablka, je-
jichž tvar a barva přísluš-
nost k uvedené odrůdě
vylučovaly. Hanka proto
s dotazem po identitě ovo-
ce oslovila přítomného
asistenta.

„Jabka,“ konstatoval muž, když byl k bedně přiveden. Po dlou-
hém rozhovoru o popisku, který má vždy pravdu, o znacích
odrůdy gala a o tom, že tato jablka jsou dvojnásobná a nadto
zelená, vytáhl prodavač největší trumf – lístek, který ležel
v bedně a správnost popisku na stojanu potvrzoval. Zdvořile
jsme poděkovali; muž poté odešel radit někomu s jedem na
krysy.
Nedalo mi to a bednu jsem znovu prohlédl. Na dně jsem našel
popisek s jinou, tentokrát správnou identifikací. Tu přede-
šlou, která tam zjevně spadla z vyššího patra stojanu, jsem se
zvráceným potěšením vložil do pomerančů. Jsou také zdravé
a člověk se nesmí utápět v detailech.

Citát

Za mého mládí se
učili pro konkrétní
podnik, kam poté
také nastoupili.

Dopisy a vzkazy

LEČO

Řešení sudoku

PETR
KUKAL
OKRESNÍ BÁSNÍK

Proč nový vizuál?
Jak by řekla moje babička
– vaše starosti na mou
hlavu. Nepřipadá vám, že
v době koronavirové kri-
ze, kdy se řada lidí potýká
s existenčními problémy,
je přemalovávání tramvají
poněkud luxusní záleži-
tost? Je pozoruhodné, že
stát, který je až po uši za-
dlužen, nemá jiné starosti
než v hlavním městě
měnit barvy tramvají, ne-
mluvě o tom, že k tomu
není ani žádný logický dů-
vod. Kdopak si potřebuje
přivydělat v době, kdy
nemocnice praskají ve
švech, zdravotníci padají
únavou a obyčejní lidé
nemůžou ani k holiči?

OLGA CASTIELLOVÁ, PRAHA

„Buďme hodní!“
Česko je nyní těžce zkou-
šené. Mám na vás proto,
moji milí spoluobčané,
prosbu. A napadlo mě ji
jednoduše poslat do Met-
ra! Buďme na sebe hodní.
Nehubujme si za maličkos-
ti. Však brzy bude jaro!

MAREK MÁCHA, PRAHA 4

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Před pěti lety dali Pavel Přibiš
a Jana Escher výpověď ve spo-
lečnosti Booking.com a roz-
hodli se založit web na prona-
jímání jachet a různých lodí.
Na Boataround.comuž jich na-
bízejí tisíce ze 71 zemí světa.
Proč je v koronavirové pande-
mii výhodné vyrazit na dovole-
nou na jachtu? Nejen o tom
hovořil Přibiš pro Metro.

Jak vás napadlo zprostřed-
kovat pronajímání jachet?

Byly za tím dva hlavní důvo-
dy. Jsem jachtař, dlouho s ka-
marády jezdíme na moře, a je-
likož nejsme majiteli jachet,
tak jsme si je museli půjčovat.
Často jsme řešili problém,
kde, jak a za kolik si zařídit
pronájem. Druhý důvod byl,
že jsme s Janou pracovali
v Booking.com a u jachtingu
jsme si všimli, že trochu za-
spal dobu. Ještě pořád funguje
tento segment hodně off-line.
Tehdy jsme se domluvili, že
zkusíme udělat minirezervač-
ní portál s jachtami, jestli ten
nápad vůbec dává smysl.

Pro laika byly jachty mož-
ná vždy trochu nedostup-
né. Kdy se situace zlomila,
že majitelé jachet přišli na
to, že je v on-line prostře-
dí pronájem výhodný?

První změna byla technolo-
gická. Ještě tak deset let zpát-
ky neměly loděmoderní vyba-
vení, jako je autopilot a navi-
gace. Stávalo se, že se lidé ztrá-
celi na moři. Teď už má každá
nová jachta zabudovanou
GPS, má kvalitní mapy a auto-
pilota. Člověk si jen naťuká,

že chce jet z bodu A do bodu B
a že se v bodu C vykoupete,
a loď vše udělá za vás. Druhá
věc byly investice do marín.
Před válkou na Balkáně bylo
v Chorvatsku třeba dvacet
marín, ale teď už jich je jen na
Istrii třicet. Třetí zlom jsou fir-
my typu Boataround, které
trochu narušily trh s jachta-
mi, který fungoval dost posta-
ru bez inovací. Najednou se
člověk může podívat, jak reál-
ně loď skutečně vypadá nyní.

Mluvil jste o technolo-
giích. Na vašemwebu je
u lodí často napsáno, že
klient nepotřebuje ani ná-
mořní průkaz. To je asi vel-
ká přidaná hodnota.

Je to výhoda třeba lodí v Čes-
ku.Majitelé vám ji ukážou, vy-
světlí základy. Alfou a ome-
gou je parkování, tedy umět
vyjet z přístavu a pak se do něj
vrátit. Ale třeba v Nizozemsku
trvá zaškolení i celý den, i pro-
to, že je tam větší provoz.

Loni jste zaznamenali vel-
ký zájem o tento typ tráve-
ní volna. Jak velkou roli
v tom hrál koronavirus?

Pandemie koronaviru dala
tomuto způsobu dovolených
punc bezpečí, protože na
jachtě jste jen s kamarády či
rodinou a ohlídáte si, kam jde-
te a s kým se setkáváte. To ale
platí i pro karavany, hausbóty
a tak dále. Loni se lidé báli lé-
tat, situace byla nejasná a po-
řád je. Ale víte, že na Lipno,
nebo i k moři do Chorvatska,
se dostanete autem, maximál-
ně budete muset mít negativ-

ní test. Problémy s leteckou
dopravou způsobily to, že lidé
začali uvažovat jinak a jach-
ting se nabízel jako schůdná
varianta. Navíc cenově už je to
ve stejné kategorii jako dovo-
lená v apartmánu umoře. Člo-
věk si může vařit sám. Nákla-
dy na naftu jsou také nízké.
České destinace byly loni na
jaře zamluvené během týdne.
I když v Česku těchmíst a lodí
není zatím až tolik.

Kdybych tedy chtěl letos
jet na jachtu po Česku,
kam třeba můžu vyrazit?

Hodně lodí je rezervova-
ných, ale také se jich semhod-
ně vrátilo ze zahraničí. Navíc
se sezona prodloužila. Když
nebude Lipno vyloženě zamrz-
lé, tak budou lodě k dostání
prakticky celoročně. Můžete
klidně vyrazit už na jaře. Sa-
mozřejmě to bude záležet na
volném pohybu lidí. Fajn je,
že investice půjdou zpět do
Česka. Krásný příklad je Baťův
kanál, kde to ještě před deseti

lety bylo mrtvé a nyní tam
vznikají nové maríny, restau-
race, hausbóty, lidé si můžou
půjčit loď třeba jen na půl dne
na zkoušku. To je super.

Funguje to jako na zmíně-
ném Bookingu? Rezervuji
loď, zaplatím a dostanu
potvrzení jako záruku?

Ano, když si uděláte rezerva-
ci, majiteli či charterové spo-
lečnosti, která se o jachty sta-
rá, přijde oznámení. A vy do-
stanete potvrzení, abyste měl
jistotu. Navíc děláme namístě
i servis, když se cokoliv stane.
Když třeba zůstanete někde
v zácpě na dálnici, komuniku-
jeme s majiteli lodí. Máme za-
stoupení v Chorvatsku, loni
jsme otevřeli v Aténách a le-
tos chystáme Barcelonu.

Stává se něco s loďmi?
Ano, většinou je to nečeka-

né. Třeba když se klient před
vámi nestihne včas vrátit a vy
už čekáte v přístavu. Nebo se
loď porouchá. Obrovská výho-

da je, že lodí je namnohamís-
tech už hodně. Je to jako
s auty, když nemají zrovna to,
které jste chtěli, dostanete od
půjčovny jiné. To samé se sna-
žímeudělat s jachtami. Ale tře-
ba na Seychelách jich tolik
není, tak musíme lodě pře-
plout, zvlášť když je to nějaký
specifický model. Nebo pří-
padně přesuneme klienta.

V nabídce máte i speciální
kousky. Třeba loď po Fran-
ku Sinatrovi nebo po paše-
rácích kokainu...

Navštěvujeme různé lokali-
ty a dozvídáme se příběhy
o původu lodí, že třeba skuteč-
ně patřila Franku Sinatrovi.
Máme jednu i po prezidentu
Kennedym.Co se týká těch pa-
šeráků, lodě se totiž občas po-
užívají k převážení kokainu
z Mexika do USA, rekreační
lodě tam nikdo nehlídá.

Vyrazit se dá i na českou vodu, třeba na Lipno. BOATAROUND.COM

Rozhledna
Davy lidí se v sobotu odpo-
ledne vydaly na rozhlednu
Holedná v Brně (na sním-
ku), která se stala nejoblí-
benější za loňský rok.
O ocenění rozhodla anke-
ta Klubu přátel rozhleden.
Na rozhledně a v jejím oko-
lí byla v jednu chvíli zhru-
ba stovka lidí různých ge-
nerací. Slyšet bylo češtinu,
slovenštinu, němčinu i ang-
ličtinu. Rozhledna má
35 metrů a 208 schodů.
V době opatření zavede-
ných kvůli pandemii koro-
naviru je vyhledávaným
místem. O víkendu přálo
turistice i slunečné počasí.
Turisté si pořizovali selfie
fotografie až z vrchu roz-
hledny, odkud je vidět na
Brněnskou přehradu. ČTK

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.cz

Pokud sníte o budoucích
cestách, zatímco jste během
pandemie uvázli doma, proč
by to nemohla být dovolená
ve vesmíru? V roce 2019 zve-
řejnila kalifornská společnost
Gateway Foundation plány na
hotel ve stylu výletních lodí,
který by se jednoho dne mohl
vznášet nad zemskou atmosfé-
rou. Tento futuristický kon-
cept nazvaný Stanice Von
Braun – rotující kolo obíhající
kolem Země a složené
z 24 modulů spojených výta-
hovými šachtami – by měl být
plně funkční do roku 2027.
Nyní, o dva roky později,

má hotel nový název – Stani-
ce Voyager. Postavit ho má

nová stavební společnost Or-
bital Assembly Corporation,
provozovaná bývalým pilo-
tem Johnem Blincowem, kte-
rý také stojí v čele nadace Ga-
teway Foundation. Blincow
vysvětlil, že kvůli pandemii
covidu-19 došlo k určitému
zpoždění, ale očekává se, že
stavba vesmírného hotelu za-
čne v roce 2026 a pobyt
v něm by mohl být realitou
o rok později. Vesmírný ho-
tel prozatím nezveřejňuje
cenu pobytu, ale dá se očeká-
vat, že bude docela vysoká.
Ovšem tým, který pracuje na
Stanici Voyager, doufá, že na-
konec bude cena odpovídat
výletu do Disneylandu. ČTK

Nový hotel. Za šest
let bude ve vesmíru

J. Escher a P. Přibiš MAFRA

Dovolená na jachtě je dostupná
a bezpečná. Zájemců přibývá
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Česká atletika má
z halového ME
dvě medaile.

Koulař Tomáš Staněk je halo-
vým mistrem starého konti-
nentu. O svém vítězství na
šampionátu v Toruni rozhodl
v páté sérii, v níž si vylepšil se-
zonnímaximumna 21,62me-
tru a poskočil z průběžného
čtvrtého místa do čela soutě-
že. Vyhrál o 15 centimetrů
před polským obhájcem titu-
lu Michalem Haratykem. Tak
daleko ještě na vrcholné halo-
vé akci nevrhl. „V tom mém
zdravotním stavu je to úcty-
hodné,“ řekl novopečený
šampion. Vedle stehenního
svalu laboroval ještě s poraně-
ným ukazováčkem.
Druhý český cenný kov při-

dalo včera na závěr ME kvar-
teto Vít Müller, Pavel Maslák,
Michal Desenský a Patrik
Šorm – doběhlo stříbrné ve
štafetě na 4x400 metrů. SIM

Český koulař Tomáš Staněk se zlatou medailí z HME AP

Koulař Tomáš Staněk zažil
podivný medailový ceremoniál.

● Novopečený halový mistr
Evropy si kvůli opatřením
proti koronaviru musel zlatou
medaili na krk pověsit sám
a viděl jen digitální vlajku.
Vedle radosti z životního
úspěchu však cítil i hořkost.

● „Kdyby mi někdo v nějaké
plynové masce, v rukavicích,
ve skafandru předal medaili
a mělo to nějaký punc a glanc
té slavnostní chvíle, asi by to
nebylo takové zklamání,“ řekl.

● I v Toruni byli všichni atleti
testovaní a žili v bublině.

Fotbalisté Teplic mají důleži-
té body pro boj o záchranu,
naopak Příbram a Opava po
dalších porážkách zůstávají
poslední. Po sobotních zápa-
sech 22. ligového kola se na-
opak měnilo složení elitní
čtyřky, kde Liberec vystřídal
Jablonec. Na dostřel je také
šestá Plzeň, která vyhrála tře-
tí ligový zápas v řadě a ne-
vzdává ještě ligové dostihy
o evropské poháry. Vedoucí
Slavia nezakopla, byť proti Ba-
níku měla nečekané starosti.
Dva duely byly kvůli korona-
viru odloženy. iDNES.cz

Sparta i Kladno končí první
Hokejová Sparta v pátek porazila Kometu Brno 5:0 a už
kolo před koncem základní části získala Prezidentský
pohár určený pro vítěze základní části extraligy. Ten si
Pražané převzali včera po porážce od Mladé Boleslavi 2:3
(na snímku). V předkole play-off, které odstartuje tuto
středu, se utkají Plzeň s Olomoucí, Hradec Králové
s Litvínovem, Pardubice s Karlovými Vary a Vítkovice
s Kometou. Určí čtvrtfinálové soupeře právě pro Spartu,
druhý Třinec, třetí Mladou Boleslav a čtvrtý Liberec.
Základní část první ligy vyhrálo Jágrovo Kladno. ČTK

„Raději mi medaili měl předat někdo ve skafandru“

Kvitová má titul číslo 28
Už zase prožívá radost, nad kterou ve sportu není. Petra
Kvitová si po dvouleté přestávce oprášila emoce následu-
jící po turnajovém vítězství, v Dauhá ve finále smetla Gar-
biňe Muguruzaovou 6:2, 6:1. „Loni jsem měla dobrou se-
zonu, ale tituly mi chyběly. Je to skvělý pocit, jsem nadše-
ná. Porážky ve finále totiž bolí,“ líčila Kvitová. PROFIMEDIA.CZ

Krátce

Rekordní „Vas“

Běžkyně na lyžích Kateři-
na Smutná (na snímku)
dojela pátá v 97. ročníku
slavného Vasova běhu.
V rekordních časech zví-
tězila Švédka Lina Kors-
grenová, která titul obhá-
jila, a poprvé Nor Tord
Asle Gjerdalen. Nejlepší
z českých mužů byl pěta-
dvacátý Jiří Pliska, Stani-
slav Řezáč dojel 34.

Znovu karanténa
Házenkáři pražské Duk-
ly museli znovu do ka-
rantény poté, co měl
jeden z hráčů pozitivní
test na koronavirus.

Čeká ho Brazilec
Třetím soupeřem české-
ho MMA bojovníka Davi-
da Dvořáka v elitní světo-
vé organizaci UFC bude
22. května v Las Vegas
Raulian Paiva z Brazílie.
Osmadvacetiletý Dvořák
bude v souboji s o tři
roky mladším soupeřem
hájit sérii patnácti vítěz-
ství, naposledy prohrál
v květnu 2012. ČTK

Norka Tiril Eckhoffová je
k nezastavení. Po vítězství ve
sprintu Světového poháru si
v NovémMěstě naMoravě do-
jela biatlonová hvězda i pro
zlato ve stíhacím závodu. Češ-
kám Lucii Charvátové a Mar-
kétě Davidové se sen o umís-
tění v elitní desítce rozplynul
hlavně na poslední položce,

pět chyb v součtu všech stře-
leb bylo moc. Charvátová do-
jela patnáctá, Davidová skon-
čila ještě o dvě místa hůře.
V mužské stíhačce nejlepší

z Čechů Michal Krčmář skon-
čil i díky čisté střelbě 14. Vy-
hrál Tarjei Bö před bratrem
Johannesem. V Novém Městě
SP pokračuje ve čtvrtek. ČTK

Číslo dne

500
Útočník Jakub Voráček z Phi-
ladelphie dosáhl jako čtvrtý
český hokejista v historii na
hranici 500 asistencí v NHL.
Jednatřicetiletý kladenský
odchovanec pokořil tuto
metu v sobotním duelu na
ledě Pittsburghu, byl to jeho
933. zápas v soutěži.

2.
Tenista Tomáš Macháč vyhrál
challenger v Nur-Sultanu a na
tomto okruhu získal druhou
trofej v kariéře. Dvacetiletý
český talent ve finále porazil
Rakušana Sebastiana Ofnera
2:1 na sety a v žebříčku ATP
se poprvé posune do Top150.

Fotbalová liga.
Viktoria Plzeň
už se dotahuje

Obrovská euforie,
raduje se Staněk

Výsledky 22. kola

Příbram–Liberec 0:2
Teplice–Opava 3:1
Zlín–Bohemians 0:0
Plzeň–Olomouc 1:0
České Budějovice
–Mladá Boleslav 1:3
Karviná–Brno 1:1
Slavia
–Baník Ostrava 2:1
Pardubice
–Slovácko odloženo
Jablonec
–Sparta odloženo

Biatlon. Tiril řádí
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172,-
cena za rozměr40x60 cm Kč/ks

JARNÍ
KOLEKCE
kusových koberců

Spring
materiál 100% PES Frisé, výška vlasu 16 mm,
výběr z více barev a rozměrů

BŘEZEN 2021

Komplexní služby zákazníkům jsou pro nás samozřejmostí

Poradenství
a individuální přístup

Řezání podlahové
krytiny na míru

Obšívání
koberců

Vaše zboží Vám
dovezeme po celé ČR

Koberec i PVC Vám
profesionálně položíme

Platí pouze do 31. 3. 2021!
Nevztahuje se na akční či zlevněné zboží,

na služby, na zboží na objednávku.
Nelze uplatnit zpětně. Slevy se nesčítají.
Kupón platí na prodejně i v e-shopu.
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KUPON NA SLEVU
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... inspirujte se ve Vaší nejbližší
prodejně BRENO nebo na našem
e-shopu s nejširším sortimentem
podlahových krytin.

Akce platí do 31. 3. 2021
nebo do vyprodání zásob.
Za případné tiskové chyby
neručíme. Zobrazené fotografie
jsou pouze ilustrační.

breno.cz
facebook.com/koberce.breno

instagram.com/koberce_breno

e-shop/24 h.

INZERCE


